
Det kgl. danske Landhusholdningsselskabs 
Generalforsamling

den 18. D e c e m b e r  190 6.

D e n  ledende Præsident, K am m erherre S e h e s t e d ,  aab- 
nede Generalforsamlingen med følgende Udtalelse: Idet jeg 
h ar den Æ re at aabne denne Generalforsamling og byde 
d’H rr. Velkommen, skal jeg efter Sædvane begynde med at 
nævne de i Aarets Løb afdøde Mænd, som have arbejdet i 
Landbrugets Tjeneste paa fremragende Maade. Den 28. Fe
b ru ar døde A. la  C o u r ,  som havde været Forstander paa 
Næsgaard fra 1877, og som tillige var Form and for Statstyre- 
skuekommissionen i 3. Kreds og Medlem af Bestyrelsen for 
»Fond til Landmænds Uddannelse«. Den 6. April døde E m i l  
J ø r g e n s e n ,  der i en Aarrække h ar været knyttet til Land
husholdningsselskabet som Maskininspektør. Den 24. April 
døde Gaardejer O le  J e n s e n ,  Toustrup, der gjorde sig for
tjent som udmærket Hesteopdrætter. Den 14. Juni døde 
Dyrlæge R. F e n g e r ,  han var Bestyrer af De danske Sukker
fabrikkers Landbrug og Roekultur paa Fyn og h a r skrevet 
adskillige Artikler i »Tidsskrift for Landøkonomi«. Den 2. 
December døde E tatsraad A n d e r s e n - R o s e n d a l ,  som i flere 
Aar var Agrarforeningens Præsident. Vi ville i taknemlig 
Erindring nævne disse Mænd, idet vi ville bevare i Erindringen 
den Gerning, de have øvet til Held for Landbruget.

Forsamlingen sluttede sig hertil ved at rejse sig.
D en  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Jeg beder derefter Sekre

tæren meddele Udfaldet af Valgene.
12*
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Sekretær H e r t e l :  Der er ialt afgivet 130 Stemmesedler. 
Til Præsident er genvalgt K am m erherre S e h e s t e d  med 126 
Stemmer, til Medlemmer af B estyrelsesraadet: Professor B. 
B a n g  med 130 Stemmer, Professor E. R o s t r u p  og Godsejer 
H. B r a n t h  hver med 129 Stemmer, Forpagter G. F. G. 
S c h r o l l  med 128 Stemmer, P roprietæ r H. C. la  Co u r  med 
127 Stemmer og Inspektør J. L e e g a a r d  med 126 Stemmer. 
Til Revisor er genvalgt Godsforvalter J. H o l m  med 125 
Stemmer og til Medlem af Bestyrelsen for »Fond til Land
mænds Uddannelse« er valgt Professor V. M a a r  med 39 
Stemmer.

Landboforeningerne have til Medlemmer af Bestyrelses
raadet valgt: For Viborg Amt: Jægerm ester K r a b b e  til Hald 
pr. Viborg (i Stedet for Baron Petersdorff til Sødal), for 
Randers Amt:  Godsejer G. de  L i c h t e n b e r g  til Hessel pr. 
Grenaa, for Aarhus Amt: Gaardejer A n d e r s  N i e l s e n ,  Svej
strup Østergaard pr. Alken, for Svendborg Amt : Forpagter 
W i l l u m s e n ,  Anhof pr. Øxendrup, for Kjøbenhavns Amt: 
Landbrugslærer Chr .  C h r i s t e n s e n ,  Tune pr. Taastrup, for 
Bornholms Amt: Proprietæ r O. J e s p e r s e n ,  Rønne.

Bestyrelsesraadet h ar i Dag genvalgt Forpagter Chr .  
S o n n e  til Medlem af Bogudvalget, Godsinspektør H. G. G. 
T i l e m a n n  og Forstander N. P e d e r s e n  til Medlemmer af 
Belønningsudvalget sam t Grosserer W m. H. S m i t h ,  Grosserer 
G. H a g e  og Landbrugsm inisteriets Tilsynsførende med Land
brugets Udførselsforhold, R. S c h o u ,  til Medlemmer af Be
styrelsen for Korn- og Foderstof kontrollen.

Sekretæren oplæste derefter Navnene paa de i Aarets 
Løb indmeldte, som alle vare optagne som Medlemmer. 
Medlemsantallet stiller sig derefter saaledes:

Ved sidste Generalforsamling havde Selskabet........  796 Medl.
I Aarets Løb ere indm eldte............................................ 35 —

831 Medl.
Afgaaede ved Døden eller u d m e ld te ...........................  30

Selskabet har altsaa den ls/l2 1906 .............................  801 Medl.

Det reviderede Regnskab for Regnskabsaaret 1. April 1905 
til 31. Marts 1906 fremlagdes med tilhørende Bilag til Med-
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lemmernes Gennemsyn. Revisorerne havde fundet Regnskabet 
fuldstændig i Orden, og i Bestyrelsesraadets Møde forud for 
Generalforsamlingen var der givet Regnskabsførerne D e c h a r g e .

Beretninger.

Om S e l s k a b e t s  a l m i n d e l i g e  V i r k s o m h e d  afgaves 
følgende Beretning af Sekretær H e r t e l :  1 Følge hævdvunden 
Praksis skal Sekretæren paa Generalforsamlingen give Med
delelse om Selskabets a l m i n d e l i g e  Virksomhed i det for
løbne Aar. Men da denne Virksomhed Aar efter Aar er den 
sam m e: Udgivelse af Skrifter, Antagelse af Lærlinger, Ud
sættelse af Prisopgaver, Uddeling af Understøttelser o. s. v., 
maa Beretningen om Virksomheden ogsaa hvert Aar blive ret 
stereotyp. I Aar have Selskabets Medlemmer kun modtaget 
de Skrifter, der udkomme regelmæssigt hvert Aar: »Tidsskrift 
for Landøkonomi« og »Tidsskrift for Landbrugets Planteavl«, 
»Landøkonomisk Aarbog« for 1906, der udsendtes 2. Januar, 
Aarsberetningen, der udkom i Midten af Juni, samt Konsulent
beretningen. For at bøde noget paa det fattige Indtryk, 
Aarets litterære Virksomhed maa efterlade, skynder jeg mig 
med at tilføje, at Selskabet for de kommende Aar h ar plan
lagt Udgivelsen af ikke færre end 9 Skrifter. I Løbet af 
næste Aar haaber Selskabet at faa udgivet 6. og sidste Bind 
af det monumentale Værk om »Landbrugets Udvikling i Dan
mark fra 1835 indtil Nutiden«. Af flere Grunde h ar man i 
Værket ikke medtaget de almindelige Foranstaltninger til Land
brugets Fremme, der ere iværksatte ved Statens eller det 
private Initiativ. Da det jo im idlertid vil være ønskeligt, at 
en Redegørelse for disse Foranstaltninger kommer til at fort
sætte og afslutte Hovedværket, har Selskabet besluttet sig til 
at lade en slig Redegørelse udkomme som et Bind af »Landbo
skrifterne«. Hr. Forstander S. C. A. T u x e n ,  der jo  har 
forfattet Hovedværkets to sidste Dele, vil udarbejde dette 
Skrift, der bl. a. vil omfatte 1) Statsforanstaltninger til Land
brugets Fremme, 2) Landboforeningsvirksomheden, 3) Sam
m enslutninger med direkte økonomiske Form aal og 4) det 
faglige Oplysningsarbejde. I Løbet af 1907 og 1908 haaber
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Selskabet endvidere at kunne omsende til Medlemmerne Skrifter 
bl. a. om Lucernedyrkning, Bekæmpelse af U krudtsplanter, 
Kvægavlsforeningernes Historie m. il.

Selskabet h ar udsat to Prisopgaver. Den ene vedrører 
»Midler til Bekæmpelse af Svinets Stivsyge, saa vidt muligt 
byggede paa egne Undersøgelser og Forsøg«. Ved Indleve
ringsfristens Udløb, den 1. December, var der indkommen 
34 Besvarelser. I den anden Opgave ønskes en motiveret 
Beskrivelse af, hvorledes en Ajlekumme bedst og billigst 
bygges, saaledes at den paa hensigtsmæssigst Maade kan op
samle og opbevare Ajlen, indtil dennes Anvendelse i Marken 
kan finde Sted. For denne Prisopgave er Indleveringsfristen 
den 15. Januar 1907. —  Af Skrifter er der til Selskabets 
Medlemmer, til Laanebibliotheker, uden- og indenlandske Sel
skaber m. fl. ialt uddelt ca. 3800 Bind. Af Foredrag er der 
afholdt 6 i Aar. — Der tjener for Tiden 40 Landvæsens- og 
8 Foderlærlinger under Selskabet mod henholdsvis 34 og 7 
i Fjor. Lønningerne for de første, der i 1894 bleve satte til 
120, 150 og 180 Kr., ere fra 1. November i Aar forhøjede 
til 150, 200 og 250 Kr. I 6 Aar h a r Selskabet nu modtaget 
Midler fra J u l i u s  S k r i k e s  Stiftelse til dets vel udtjente 
Lærlingers Uddannelse; ialt er der hertil anvendt 4900 Kr. 
til 34 Lærlinger, deraf i Aar 300 Kr. til 2 unge Mænd til 
Kursus paa en Landbrugsskole. Selskabet har under Over
vejelse, om det lader sig gøre at faa oprettet Maskinkursus 
for dets Landvæsenslærlinger ved den perm anente Redskabs- 
og Maskinudstilling i Lyngby, og det søger for Tiden at faa 
gennemført en Ordning, der etablerer en nøjere Forbindelse 
mellem Selskabet og dets Læresteder.

I det forløbne Aar har Selskabet ydet følgende Under
støttelser: F ru  cand. mag. S. R o s t r u p  har modtaget 200 Kr. 
til entomologiske Undersøgelser paa Planteavlens Omraade, 
Statskonsulent M ø r k e b e r g  200 Kr. til Udarbejdelsen af 
Familjestambogsføringen, Justitsraad L. F r i i s  ligeledes 200 
Kr. til en Rejse til St. Petersborg og Statskonsulent H ø r -  
l y c k  200 Kr. (af Grosserer G. Buscks Legat) til Fremme af 
hans Arbejde for Osteeksportens Udvikling. Bølling-Nørre- 
H erreders Landboforening og Ulfborg-Hind-Herreders Landbo-
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forening have hver modtaget et Bidrag af 100 Kr. til Ud
givelse af et Festskrift i Anledning af Foreningernes 50 Aars 
Jubilæum . 3 Islændere, S. S i g u r d s s o n ,  P. og H. J o n s s o n ,  
have modtaget Understøttelser til deres Studier, og 1 Is
lænder, V. G u t t o r m s e n ,  h ar modtaget Understøttelse til 
Uddannelse i Faareslagtning.

Ved Midler fra J u l i u s  S k r i k e s  S t i f t e l s e  er der paa 
Forslag af og gennem Selskabet ydet følgende Tilskud og 
Understøttelser: 600 Kr. til Statens Planteavlsudvalg til
fortsatte Undersøgelser vedrørende Ordning og Bearbejdelse 
af Dyrkningsforsøg med Landbrugsplanter, 500 Kr. til Stats
konsulent H ø r l y c k  til en Studierejse til England og Tysk
land for at undersøge Afsætningsvilkaarene for Ost, 200 Kr. 
til Landbrugskandidat C. H o f f m e y e r  til Hjælp ved Studier 
paa Ferskvandsfiskeriets Omraade, 500 Kr. til Statskonsulent 
K. H a n s e n  til Undersøgelser vedrørende Ukrudtets Bekæm
pelse, 800 Kr. til Kursusforstander S. C. A. T u x e n  til fort
sat Virksomhed ved Ledelsen af de »vandrende Kursus for 
bosiddende Landmænd« og 700 Kr. til »Foreningen til Op
rettelse af Landbrugskolonier for fattige Børn«. —  Af Hæders
belønninger for Landboflid er der uddelt 4 i indeværende 
Aar. — De af Selskabet røgtede Virksomhedsgrene ere gaaede 
deres rolige Gang i Aarets Løb. I Bestemmelserne for Mejer
skers og Mejeristers Videreuddannelse er der foretaget nogle 
m indre Æ ndringer (saaledes er det vedtaget at anvende et 
noget stø rre Beløb end 8000 Kr. til Understøttelse for skole
søgende), og det er besluttet, a t Antallet af Læresteder, der 
nu er 9, fra næste Aar af skal forøges til højst 15. Den 
1. Oktober fratraadte Statskonsulent N i s s e n  D a l l  Stillingen 
som Selskabets midlertidige Mejerikonsulent, hvilken Stilling 
han h a r røgtet i 3*/2 Aar. Paa Selskabets Kontor have vi 
sat megen Pris paa Samarbejdet med en saa dygtig og er
faren Baadgiver og den lette og behagelige Maade, paa hvilken 
dette Samarbejde h ar fundet Sted. Den 1. Oktober tiltraadte 
Cand. polyt. E l l b r e c h t  Stillingen som Selskabets Mejeri
konsulent, og paa Selskabets Anmodning foretog Hr. E llbrecht 
i November Maaned en Bejse til Thorshavn for at bistaa
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Færingerne med Forberedelserne bl. a. til en mere rationel 
Mælkeforsyning af Thorshavn end den nuværende.

Hvad Selskabets Kontrol med Korn og Foderstotfer i 
Kjøbenhavns Frihavn angaar, er der i Aar til 1. December 
kontrolleret 2,780,000 Centner og udstedt 9,784 Certifikater. 
Aarets Virksomhed er meget betydelig og kommer sikkert 
over forrige Aars. Saa vel Majs som Bomuldsfrøkager, hvilke 
Varer i langt den overvejende Grad passere Kontrollen, have 
baade i Aar og i F jor givet Anledning til mange og store 
Vanskeligheder paa Grund af daarlig Kvalitet.

» F o n d  t i l  L a n d m æ n d s  U d d a n n e l s e . «

Beretningen om Fondens Virksomhed i det 37. Forret- 
ningsaar, 1906, aflagdes af Kasserer, Landbrugskandidat H. 
C. L a r s e n :  Angaaende de ledige Stipendier indkom der 13 
Ansøgninger, som alle gik ud paa, at Vedkommende var ufor
muende og ønskede Understøttelse til Studium ved den kgl. 
Veterinær- og Landbohøjskole for derefter at søge Ansættelse 
som Lærer ved en Landbrugsskole, som Konsulent eller i en 
lignende Virksomhed.

Der blev tilstaaet 5 Ansøgere Understøttelse paa 15 Kr. 
maanedlig i 8 Maaneder, 2 Ansøgere Understøttelse paa 15 Kr. 
maanedlig i 12 Maaneder. Understøttelserne ville saaledes 
tilsammen udgøre 960 Kr., og da der var 1010 Kr. 58 Øre 
til Raadighed, vil der blive et Overskud af 50 Kr. 58 Øre at 
overføre til næste Aars Regnskab.

Om » M e j e r i k o n s u l e n t v i r k s o m h e d e n «  og » S t a t e n s  
P l a n t e a v l s u d v a l g s  V i r k s o m h e d «  henviste den ledende 
Præsident til de omdelte trykte Bilag. Ingen ønskede at ud
tale sig om disse Beretninger.

Beretningen om P r ø v e r  m e d  L a n d b r u g s r e d s k a b e r  
og - M a s k i n e r  fremlagdes af Hofjægermester F r i i s :  Den
Meddelelse, jeg kan give, kan ikke indeholde andet, end hvad 
der findes i det trykte Bilag, der er omdelt. Det gaar da 
ud paa, at de Prøver, vi skulde have afholdt i dette Efteraar,
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maatte indstilles, da Konsulent B i r k ,  i hvis Haand den 
hovedsagelige Ledelse af Forsøgene var lagt, blev syg og al
deles ikke kunde komme til at fungere; og der var ingen af 
de andre af Udvalgets Medlemmer, der dristede sig til at 
overtage Virksomheden. Dertil kom nu iøvrigt yderligere, 
at paa den Ejendom ovre i Nordjylland, hvor Prøverne skulde 
have været afholdte — det var Prøver med Maskiner til at 
optage Kartofler og Roer — var en Del af de Roer, som 
netop vare forberedte for disse Forsøgs senere Fremme, del
vis mislykket; saa vi vare aldeles nødte til at indstille Prø
verne. Vi have da besluttet, for ikke at tabe noget af Be
villingen, som staar til Maskin- og Redskabsudvalgets Raadig- 
hed, at vi til næste E fteraar ville optage denne Prøve. Som 
d’Hrr. ville vide, var Bevillingen tidligere 5000 Kr., men er 
indskrænket til 3000 Kr., hvoraf de 2400 Kr. ere stillede til 
Udvalgets Raadighed. Man haaber ogsaa, at der til Efter- 
aaret vil være flere Fabrikanter, som kunne deltage i Prø
ven; det viste sig, at Antallet af de Fabrikanter, der i Aar 
kunde have mødt med Redskaber, egnede for denne Prøve, 
var meget indskrænket. Endvidere ville vi til næste Aar be
gynde med Prøver, beregnede paa Roejordens Behandling, 
Udsæd og Rensning af Roer o. s. v., idet vi gøre Regning 
paa, at vi have Resten af vor Bevilling for indeværende Aar 
til Raadighed for Foraarsforsøgene og Bevillingen for næste 
Aar til Efteraarsforsøgene. Alle Midlerne ville da ogsaa blive 
brugte. Vi have naturligvis været fuldstændig afskaarne fra 
at kunne strække os videre til — som vi have gjort i tid
ligere Aar — i Forbindelse med de større Prøver tillige at 
faa Undersøgelser over enkelte mindre eller større Redskaber. 
Det have vi maattet lægge paa Hylden, naar vi overhovedet 
skulle gøre større Prøver. Forhaabentlig vil det lykkes at 
realisere disse, saa vel til Foraaret som til næste Efteraar.

Fabrikant P. N i e l s e n ,  H illerød: Naar jeg tillader mig 
at tage Ordet, er det fordi jeg h ar haft Lejlighed til at over
være enkelte af de Prøver, der ere bievne afholdte. Det, 
jeg særlig vil sige i den Anledning, er, at disse Bevillinger, 
der ere givne til disse Prøver, ere saa indskrænkede, at der 
ikke altid kan blive Lejlighed til at foretage Prøverne saa-
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ledes, som de burde foretages. Jeg mener at turde sige al
deles bestemt, at den Prøve, der blev afholdt paa Askov med 
selvrensende Tærskeværker, var saa mangelfuld, at man ikke 
deraf kunde drage den Slutning, som man ønskede at 
drage af saadanne Prøver. Det er beklageligt, naar der 
foretages Prøver, at der ikke kan blive Raad til at foretage 
dem paa saa fyldestgørende Maade, at man kan faa en be
stemt Mening om, hvilken Værdi de Maskiner have, som 
møde. Jeg skal ikke komme nærm ere ind paa, hvilke Mangler 
der iøvrigt klæbede ved Prøven, med mindre det særlig skulde 
ønskes, men jeg skal indskrænke mig til at udtale Ønsket 
om, at naar der foretages Prøver, der da maa blive gjort, 
hvad der kan gøres, for at faa dem saa fyldestgørende som 
muligt, saa der nogenlunde kan bygges derpaa. Det har og- 
saa vist sig ved tidligere Prøver — f. Eks. ved Storehedinge- 
prøven med Plovene — at det var en meget uheldig Prøve, 
som ikke førte til det Resultat, man kunde ønske. Der var 
saa at sige kun en eneste Plov, der kunde slippe Jorden; 
og det véd enhver Landmand, at naar en Plov er af den 
Eeskaffenhed, at den ikke kan slippe Jorden, er den ikke af 
den Værdi, som den burde være. Der har været senere 
Prøver, som have været bedre. Jeg vil pege paa, at det var 
ønskeligt, naar der skal foretages Prøver, at de kunde blive 
saa fyldestgørende som muligt. Der kunde ogsaa tænkes den 
Mulighed, at der oprettedes Stationer, eller at man støttede 
de Stationer, som have begyndt at lave Forsøgsprøver med 
Maskiner paa forskellige Gaarde. Saa vidt mig bekendt, er 
der oprettet en Prøvestation ved Ladelund og ved Dalum, 
og der bliver rimeligvis ogsaa oprettet en ved Lyngby. Det 
skulde glæde mig, om der fremkom yderligere Udtalelser om 
denne Sag.

Hofjægermester F r i i s :  Jeg hører jo  ikke til de særlig 
sagkyndige paa Maskinomraadet, og jeg har, som Fabrikant 
Nielsen véd, ikke haft særlig meget med selve Prøven at 
gøre; jeg h ar ikke mere end lige set paa, hvorledes den er 
bleven udført. Men jeg maa sige, at efter det Resultat, der 
foreligger fra Dommerkomiteen derovre, og efter det, man 
almindeligt har hørt, forekommer det mig dog nok, at den
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ærede Fabrikants Udtalelser falde en lille Smule haardt lige 
overfor Resultatet af Prøven. Det kan nok være, at der 
kan klæbe nogle Mangler derved, det tvivler jeg ikke o m ; 
men h ar der været Mangler, tro r jeg ikke just man kan sige, 
at de hidrøre fra, at Bevillingen i og for sig har været for 
lille. Prøven var fuldstændig planlagt og beregnet at kunne 
udføres for de Midler, der havdes til Raadighed. Jeg tro r 
ogsaa at turde sige, al hele Udvalget med Statskonsulenten i 
Spidsen har ment, at den Prøve, der blev udført, var paa 
sin Maade ret fyldestgørende. Om man kunde komme ind 
paa en mere fyldig og heldig Maade til i det hele at kon
trollere Maskinerne paa, er jo en ganske anden Sag. Og 
det tø r jeg nok sige paa Præsidiets Vegne, at det ogsaa er 
Præsidiets Ønske at kunne bidrage sit til, at man kom ind 
paa en fyldigere Undersøgelse; jeg skal ikke her indlade mig 
paa nærm ere at sige, hvorledes det kunde gøres, men det 
skulde være paa en helt anden Maade, end det nu gøres, med 
eventuelle faste Stationer og ved Siden deraf en am bulatorisk 
Virksomhed, det være sig paa selve M askinfabrikkerne eller 
ude paa selve Ejendommene, hvortil Maskinerne ere leverede. 
For det vide vi allesammen, at Maskinerne dog ikke ere saa 
nøjagtig ens fabrikerede, at man har fuld Sikkerhed for, naar 
man køber en Maskine efter en afholdt Prøve, hvor det viser 
sig, at der kræves en bestemt Kraft for at sætte den i Gang, 
at den senere købte Maskine stem m er ganske overens med 
den tidligere. Det er paa ingen Maade min Mening dermed 
at ville rette noget Angreb paa F’ab rikan terne; men man kan 
sige sig selv, at det er meget vanskeligt at garantere, at de 
altid kunne præ stere akkurat det samme. Jeg vil allsaa 
gerne tage Udvalget i Forsvar lige over for disse Udtalelser, 
som jeg iøvrigt heller ikke tror, det var Fabrikantens Mening 
skulde tages saa skarpe, som de lød.

Fabrikant N i e l s e n :  Det er langtfra min Hensigt at
kritisere denne Virksomhed; men jeg føler mig overbevist 
om, at forskellige af d ’Hrr. Dommere, som vare til Stede, 
staa fuldstændig paa min Side og ville erklære, at den Prøve 
havde sine Mangler.
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— Professor, Dr. phil. K. R ø r d a m  holdt derefter det 
ovenfor (se Side 159 og følg.) refererede Foredrag om den 
agrikulturkemiske Virksomhed m. m.

Meddelelser fra Præsidiet.

Hs. M a j e s t æ t  K o n g e n  s o m  S e l s k a b e t s  P r o t e k t o r .
Hs.  k o n g e l i g e  H ø j h e d  K r o n p r i n s e n  s o m 

S e l s k a b e t s  Æ r e s p r æ s i d e n t .

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Den første Meddelelse er 
den, at Hs. M a j e s t æ t  K o n g e n  i Lighed med, hvad Til
fældet har været med de danske Konger siden Selskabets 
Stiftelse i 1769, har overtaget Protektoratet over Selskabet. 
Endvidere har Præsidiet haft den Glæde, at Hs. kgl .  H ø j 
h e d  K r o n p r i n s e n  h ar villet overtage Stillingen som Sel
skabets Æ respræsident. I denne Forbindelse maa jeg maaske 
nævne, at Selskabet i adskillige Aar h ar savnet et Diplom til 
Anvendelse ved Lejligheder som denne og navnlig ogsaa ved 
Uddelingen af sine Hædersbelønninger, f. Eks. de store Sølv
bægere o. s. v. Selskabet besluttede derfor at lade udføre et 
saadant Diplom, og paa dette blev saa Bestallingen som Sel
skabets Æ respræsident for Hs. kgl. Højhed Kronprinsen ud
færdiget. Det vil maaske interessere Medlemmerne at se et 
Eksem plar af dette Diplom, som Præsidiet selv finder over- 
maade smukt.

D en  3. n o r d i s k e  L a n d b r u g s k o n g r e s .

Hofjægermester F r i i s :  Det vil være i d ’H rr.s Erindring, 
at den første nordiske Landbrugskongres blev afholdt her i 
Kjøbenhavn i 1888. Foranledningen til, at Landbrugskon
gressen blev etableret, udgik fra dem, som stod i Spidsen 
for Ordningen af den Landbrugsudstilling, der stod i For
bindelse med den nordiske Udstilling her i 1888; Kon
gressen viste sig i sit Forløb at være meget heldig. Der 
blev holdt gode Foredrag, og der viste sig stor Interesse 
derfor fra de nordiske Riger, saa man fik Indtryk af, at det
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vilde være heldigt at arbejde videre paa den begyndte Bane, 
og Følgen var altsaa, at der derefter i Sverige i Forbindelse 
med Landbrugsudstillingen i 1897 blev afholdt den 2. nor
diske Landbrugskongres, hvortil en Masse Danske gav Møde, 
og som ogsaa foijøb paa den heldigste Maade. Der er nu i 
Aar udgaaet Indbydelse fra »Det kgl. Selskab til Norges Vel« 
til a t afholde en Landbrugskongres i Kristiania i Forbindelse 
med det 12. norske Landmandsmøde, som skal afholdes i 
Kristiania i Dagene fra 28. Juni til 4. Juli 1907, saaledes at 
Landbrugskongressen skulde vare fra 3 . - 5 .  Juli. Planen 
for disse Landbrugskongresser h a r været i Sverige og vil 
blive i Kristiania ganske som den, der blev benyttet ved 
Kongressen her. Denne Gang er det altsaa »Selskabet til 
Norges Vel«, der har bedt nogle Mænd træde sammen og 
danne et Udvalg for denne nordiske Kongres, og det bestaar 
for Norges Vedkommende af følgende H errer: Godsejer K aj 
Mø l l e r ,  Form and, Professor, Dr. N. W i l l e  og Overlærer, 
Forsøgsbestyrer B a s t i a n  R. L a r s e n  med Gaardbruger H a a 
k o n  T v e t e r  som Generalsekretær. Fra disse H errer er der 
udgaaet Opfordring til Landhusholdningsselskabet, om dette 
vilde foreslaa et Medlem af Bestyrelsen for Danm arks Ved
kommende. Selskabet h ar da betroet mig at indtræde i denne 
Bestyrelse. Der er derefter fra det norske Selskab udgaaet 
Opfordring til at vælge Medlemmer ind i de 4 Sektioner, 
hvorunder de Foredrag, som afholdes, ordne sig, og vi 
have nu faaet Meddelelse om, at der foruden Medlemmer 
fra Danm ark er udvalgt Medlemmer for Norges Vedkom
mende, hvorimod der endnu savnes Medlemmer for Finland 
og Sverige. Disse Valg se saaledes ud : I 1. Gruppe, for Jo rd 
brug og Plantekultur, e r for Norges Vedkommende indvalgt 
Landbrugsdirektør G. T a n d b e r g ,  for D anm ark: Professor 
T. W e s t e r m a n n ;  i 2. Sektion, for Husdyr- og Mejeribrug, 
er for Norge valgt: Landbrugsskolebestyrer J o h .  L. H i r s c h ,  
for Danm ark Statskonsulent M ø r k e b e r g ;  i 3. Sektion, for 
Landbrugsundervisning, Forsøgs- og Kontrolvæsen, er for 
Norge valgt: D irektør N. Ø d e g a a r d ,  Landbrugshøjskolen, 
for D anm ark: Forstander J ø r g e n  P e t e r s e n ,  Dalum, og i 
4. Sektion, Landbrugets Økonomi, Samvirke og Forenings-
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væsen, er for Norge valgt: Rigsarkivar, Professor E. H e r t z -  
b e r g ,  for D anm ark: K am m erherre, Hofjægermester C. B e c h  
til Engelsholm.

I 1896 indgik der fra Det kgl. danske Landhusholdnings
selskab et Andragende til Ministeriet om, at der maatte blive 
stillet 6000 Kr. til Raadighed for Danmarks Repræsentation 
ved Kongressen; Selskabet besluttede i Aar at indgaa med et 
Andragende ligeledes paa 6000 Kr., og Ministeren h ar lovet 
at stille Æ ndringsforslag, maaske allerede til Finanslovens 2. 
Behandling, om at der maa blive stillet 6000 Kr. til Raadighed 
paa den kommende Finanslov. Det er Tanken, at de 3000 Kr. 
skulle stilles til Raadighed, for at unge Mennesker af det 
officielle Landbrug kunne deltage, men ved Siden deraf og- 
saa unge Mennesker fra det praktiske Landbrug, som kunne 
ønske at overvære Mødet, hvorimod de andre 3000 Kr. tænkes 
anvendte til Foredragsholdere, til deres Rejse og til Repræ
sentation i det hele taget. Hvad angaar Foredragene, vil 
der fra den danske Bestyrelse udgaa Opfordring til bestemte 
Mænd, om hvem man tro r at vide, at de have noget at 
kunne foredrage paa Mødet deroppe, som kan have Interesse 
for hele Norden; men ved Siden deraf er det selvfølgeligt, 
at der godt kan være andre, til hvem Bestyrelsen ikke direkte 
kommer til at rette Henvendelse om at holde Foredrag, men 
som kunne sidde inde med et eller andet, der virkelig egner 
sig til at komme frem deroppe, og som altsaa udm ærket 
godt kunne komme frem senere med Ønsket og Kravet om 
at komme til at holde Foredrag deroppe. Vi ere endnu ikke 
komne saa vidt, at der er udgaaet nogen Indbydelse; men 
den vil formodentlig komme, saa snart Planen h ar fundet 
den fulde Tilslutning fra Sverige og Finland, hvilket, som jeg 
oplyste, endnu mangler. Altsaa, vi haabe, at ogsaa Danmark 
vil lade sig repræ sentere lige saa fyldigt oppe i Norge som 
i Stockholm. Jeg tro r at turde sige, at de fleste, der deltog 
i Mødet i Stockholm, vendte hjem med Glæde over, hvad de 
havde hørt og set paa hele Turen til Stockholm og de Rejser, 
der stode i Forbindelse dermed.
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A f h o l d e l s e  a f  d e n  19.  d a n s k e  L a n d m a n d s 
f o r s a m l i n g .

Den l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Jeg skal derefter give Med
delelse om den næste danske Landmandsforsamling. Den
18. danske Landmandsforsamling afholdtes i Aaret 1900, og 
da den Turnus, der var bestemt for de forskellige Land
mandsforsamlinger, tidligere var sat til 6 Aar, satte Land
husholdningsselskabet sig i 1903 i Bevægelse for a t under
søge Stemningen m. H. t. Afholdelsen af den 19. Landm ands
forsamling. Efter Forhandlinger med Fællesforeningerne 
kom man til det Resultat i Selskabets Bestyrelsesraad, at 
man burde udskyde Afholdelsen af denne Landmandsforsam
ling indtil videre. I Sommer kom der en Henvendelse fra 
Aarhus By til Landhusholdningsselskabet med Anmodning 
om, at Selskabet vilde foranstalte sammenkaldt et Delegeret
møde, efter de Regler, som altid følges m. H. t. Landmands
forsamlinger, for at tage Bestemmelse om Afholdelse af den
19. danske Landmandsforsamling i Aaret 1908, i hvilket Aar 
Aarhus By agtede at afholde en stor Industri- og Landbrugs
udstilling — eller rettere: det var maaske ikke selve Aarhus 
By, der vilde holde den, men man ønskede at foranstalte en 
saadan Udstilling i Aarhus. Landhusholdningsselskabet satte 
sig da i Forbindelse med Fællesforeningerne og anmodede 
dem om at bringe Spørgsmaalet frem paa Efteraarsdelegeret- 
møderne, Spørgsmaalet om, hvor vidt det var ønskeligt at 
skride til Afholdelsen af en Landmandsforsamling i en nær 
Fremtid, eller navnlig at fornemme, hvorledes Stemningen 
var til dette Spørgsmaal mellem Landmændene. Nu fore
ligger der fra Fællesforeningerne, med Undtagelse af den 
lolland-falsterske Fællesforening, som først holder sit Dele
geretmøde om nogle Dage, Udtalelser og vedtagne Resolu
tioner om, at man anser det for heldigst, at Afholdelsen af 
den 19. danske Landmandsforsamling udskydes indtil videre. 
I Henhold til det saaledes foreliggende Resultat, og idet 
man med Sikkerhed tø r gaa ud fra, at den lolland-falsterske 
Fællesforening vil slutte sig til de øvrige Fællesforeningers 
Udtalelser og Resolutioner, h ar Bestyrelsesraadet i Formiddag
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vedtaget, at den 19. danske Landmandsforsamling skal ud
sættes indtil videre, det vil altsaa sige, at Landhusholdnings
selskabet vil være opmærksom paa, naar Øjeblikket kan siges 
at være kommet til at tage Spørgsmaalet op og da føre Sagen 
frem paa almindelig Maade ved Indkaldelse af et Delegeret
møde til Afgørelse af dette Spørgsmaal.

L a n d b r u g s m u s æ e t s  O v e r d r a g e l s e  t i l  S t a t e n .

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Jeg skal dernæst meddele, 
at Overgangen af Landbrugsm usæet til Staten nu er effektueret. 
Ved forrige Generalforsamling kunde Præsidiet meddele, at 
der havde været Forhandlinger med Landbrugsm inisteriet om 
en saadan Overgang, at Landbrugsm inisteriet havde stillet 
sig velvillig lige over for Sagen og havde søgt en Bevilling 
paa Finansloven til Landbrugsmusæets fremtidige Drift for 
Statens Regning, og man vidste allerede, at dette Forslag 
havde fundet Tilslutning i Rigsdagen. Bevillingen blev givet, 
og derefter blev Overgangen til Staten effektueret. Land
brugsm inisteriet b ar saa indsat en særlig Bestyrelse for »Dansk 
Landbrugsm usæum «, og jeg tø r maaske her meddele, at denne 
Bestyrelse allerede h ar truffet ret virkningsfulde Foranstalt
ninger til, at et af de Øjemed kunde fyldestgøres, som man 
havde villet opnaa ved Overgangen til Staten, og som den 
større Raadighed over Midler kunde medføre, nemlig dette, 
at søge Landbrugsmusæets Sager fordelte i større Udstræk
ning over Landet, end det hidtil havde kunnet ske. I saa Hen
seende h ar Landbrugsm usæet allerede opnaaet, at der er op
rettet Filialm usæer paa Ladelund Landbrugsskole, og at et 
lignende Filialmusæum inden føje Tid vil blive oprettet paa 
Malling Landbrugsskole, ligesom man ogsaa har U nderhand
linger i Gang med Dalum Landbrugsskole om Oprettelsen af 
et Filialmusæum der.

S e l s k a b e t s  M e j e r i k o n s u l e n t .

Hofjægermester F r i i s :  Sekretæren har allerede meddelt 
d ’H rr., at Cand. polyt. E l l b r e c h t  den 1. Oktober d. A. h ar
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overtaget Virksomheden som Selskabets Konsulent i Mejeri
brug. Jeg skal kun med ganske faa Ord gøre opmærksom 
paa, hvorledes Hr. E l l b r e c h t s  Uddannelse er foregaaet. For 
at denne Uddannelse i det hele kunde finde Sted, maatte Land
husholdningsselskabet se at skaffe Udvej for Midler, hvorved 
der kunde gøres de store Rejser o. s. v., som vilde udkræves til 
en virkelig fyldig Uddannelse; og vi formaaede da Landbrugs
ministeriet til, at de 3000 Kr., som Selskabet h ar til sin faste 
Mejerikonsulent, stilledes til Raadighed for Uddannelsen af 
en ny Mejerikonsulent. Samtidig m aatte naturligvis Selskabet, 
delvis for egne Midler, udrede de Udgifter, der vare for
bundne med at faa Konsulent N i s s e n  D a l l  konstitueret som 
Mejerikonsulent i Mellemtiden. Cand. polyt. E l l b r e c h t  havde 
allerede forud beskæftiget sig en hel Del, ikke alene med det 
praktiske Mejeribrug, men ogsaa senere ben navnlig med 
Mælkeforsyningen i Kjøbenhavn, idet han i flere Aar har 
været knyttet dertil. Den 1. Oktober 1903 begyndte Cand. 
polyt. E l l b r e c h t  paa sin særlige Uddannelse med at arbejde 
i 8 Maaneder rundt om i de bedste Mejerier her i Landet 
for at lære den praktiske Side yderligere at kende. Derefter 
foretog han en Rejse paa et Par Maaneder i Sverige og Norge 
for at gøre sig bekendt med de bedste Mejerier der; han 
gennemgik saa et Kursus paa landøkonomisk Forsøgslabora
torium , samtidig med, at han blev instrueret af Professor 
R ø g g i l d  paa Landbohøjskolen. Derefter tiltraadte Hr. E l l 
b r e c h t  en længere Studierejse gennem Tyskland, Schweitz, 
Holland og Frankrig, og Uddannelsen afsluttedes med et Aars 
Ophold i Amerika, hvor han besøgte de Forenede Stater og 
opholdt sig meget længe paa Mejeriskolen i Madison. Endelig 
besøgte han Kanada. Ønskernes Maal var, at han skulde 
have lagt Vejen hjem over England, saa at han ogsaa kunde 
have høstet Udbytte af et Resøg der; men Midlerne strakte 
ikke til; Opholdet i Amerika er jo ikke billigt, saa man maa 
haabe paa, at der senere kan gives ham  Lejlighed til at be
søge England. Imidlertid nære vi ikke Tvivl om, at Hr. 
E l l b r e c h t  i Virkeligheden har faaet en saa fyldig Uddan
nelse, at han forhaabentlig paa en heldig Maade maa kunne 
virke som Selskabets Konsulent. Det er allerede berørt af

T id ssk rif t  f. L a n d ø k o n o m i. 1907. 13
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Sekretæren, at han øjeblikkelig blev sat i Virksomhed og ud
sendt paa en, jeg vil ikke sige meget tiltalende, Rejse, idet 
han i meget storm fuldt Vejr m aatte over til Færøerne for at 
være dem behjælpelig der med at etablere en Mælkeforsyning. 
De have ikke rigelig med Mælk derovre; skulle de skaffe Mælk 
blot til en lille Mælkeforsyning i Thorshavn, maa den skaffes 
fra de omliggende Øer. De haabe at kunne skaffe 6— 800 Pd. 
om Vinteren og maaske et Par Tusind Pund om Sommeren; 
men det kan ikke en Gang lade sig gøre, med m indre der 
kan etableres en Motorbefordring mellem Øerne, hvorved der 
jo  iøvrigt kunde foretages Rejser i andre Øjemed. Hr. E l l -  
b r e c h t  h ar allerede, efter at være vendt tilbage, skaffet for
skellige Oplysninger om, hvor og til hvilken Pris de bedste 
Motorer kunne skaffes, og efter at han h ar givet dem Med
delelse derom, ere Færingerne straks gaaede i Gang med at 
søge Midlerne bragte til Veje fo r . at kunne købe Motoren. 
Det synes altsaa, at det første Skridt, Hr. E l l b r e c h t  har 
gjort som Selskabets Konsulent, kommer til at faa et heldigt 
Udfald. Det vilde maaske ikke være af Vejen, om Medlem
merne bleve gjorte bekendte med den Instruks, hvorefter 
Hr. E l l b r e c h t  arbejder.

(Instruksen oplæstes af Sekretær H e r t e l  og vil blive 
offentliggjort i Aarsberetningen for 1906— 07.)

U d d e l i n g  a f  en P o r t i o n  a f  P a s t o r  em.  E. F. J ø r g e n s e n s  
og H u s t r u s  L e g a t  og a f  

F o r p a g t e r  B o k e l m a n n s  Le ga t .

Sekretær H e r t e l :  I Aaret 1892 blev der under Land
husholdningsselskabet henlagt et af Pastor em. J ø r g e n s e n  
oprettet Legat, hvis Renter skulde anvendes til Hjælp til 
Indkøb af Landbrugsredskaber for en Præ st i Sønder-Bork, 
om der maatte findes en saadan, som havde Interesse for 
Landvæsenet. Da disse Renter i Aar vare løbne op til hen
ved 200 Kr., henvendte Præsidiet sig til et af Selskabets Be
styrelsesmedlemmer i Jylland, Proprietæ r O lu f  s e n , med An
modning, om han godhedsfuldt vilde undersøge, om der i
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Sønder-Bork levede en Præst, som interesserede sig for Land
bruget og kunde ønske at modtage dette Legat. Det viste 
sig da, at Pastor Jørgensens Efterm and i Embedet, Pastor 
H. P e d e r s e n ,  var en ivrig og dygtig Landm and, der gerne 
vilde have en ny Slaamaskine, som han ikke kunde anskaffe 
ved egne Midler. Han fik derefter Legatet. Det andet Legat, 
Forpagter B o k e l m a n n s  Legat, blev ledigt ved E m i l  J ø r 
g e n s e n s  Død. Ved Bekendtgørelsen om, at det var ledigt, 
indkom der kun 16 Ansøgninger —  ellers plejer der m indst 
at komme ca. 50 Ansøgninger. Blandt Ansøgerne var fhv. 
P roprietæ r H a n s  R o s e n d a l  P e t e r s e n ,  tidligere Ejer af 
Koldkjærgaard ved Aarhus. Han er over 70 Aar gammel og 
h ar haft flere Tillidshverv i Landbrugets Tjeneste. Legatet 
blev tildelt ham.

E t n y t  Le g a t .

Sekretær H e r t  e l :  Et nyt Legat er lagt ind under Selskabet. 
Naar der ikke paa Dagsordenen staar, af hvem det er oprettet, 
er det fordi Legataren ikke ønsker sit Navn nævnet. Legatet 
er paa 101,750 Kr.; dets Renter skulle anvendes til Uddan
nelse af unge Landm ænd udenfor Bondestanden og forøvrigt 
efter nærm ere Bestemmelse af Selskabets Præsidium. Alle 
Værdipapirerne ere i Landhusholdningsselskabets Besiddelse, 
noterede paa dettes Navn eller paa Ihændehaveren; men 
Legatet træ der ikke i Kraft før '/a Aar efter Stifterens Død. 
Jeg behøver næppe at tilføje, at Præsidiet med megen Tak 
og Paaskønnelse modtog denne værdifulde Gave.

A n v e n d e l s e n  a f  K o n s e r v e r i n g s s t o f f e r  t i l  
L e v n e t s m i d l e r .

Sekretær H e r t e l :  For et Par Aar siden modtog Land
brugsm inisteriet en Forespørgsel fra Justitsm inisteriet, om 
der kunde være Grund til, at Justitsm inisteriet nu gjorde 
Brug af den Tilladelse, som det h ar i § 7 i Loven om Un
dersøgelse af Levnetsmidler af 1903 til at bestemme, at An
vendelse af Konserveringsstoffer til Næringsmidler kan for
bydes, naar det viser sig, at de ere skadelige for Sundheden.

13*
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Landbrugsm inisteriet udbad sig Landhusholdningsselskabets 
Udtalelse, om hvor vidt det var ønskeligt, at der nu blev 
gjort Brug af denne Beføjelse; og da det var et stort Spørgs- 
maal, nedsatte Landhusholdningsselskabet i den Anledning et 
Udvalg, der bestod af Professor S t e i n ,  som overtog Hvervet 
som Form and, Direktør F r . M ø l l e r  som Repræsentant for 
»Dansk Andels-Ægeksport«, Statskonsulent N i s s e n  D a l l ,  som 
var Mejeribrugets Repræsentant, D irektør Ro s l e f  f, Repræ
sentant for de samvirkende danske Andelsslagterier, og Rege
ringskonsulent R u d o l p h  S c h o u .  Som d ’H rr. ville vide, af
gik baade Prof. S t e i n  og Direktør R o s l e f f  ved Døden, og 
Udvalget tiltraadtes da af Prof. V. S t o r c h ,  der overtog For
mandspladsen, og fhv. Folkethingsmand, Gaardejer, D irektør 
O le Ol s en .  Fra dette Udvalg h ar Selskabet i Aar faaet en 
fyldig og instruktiv Betænkning om dette Spørgsmaal. Ud
valget besvarer Hovedspørgsmaalet, om der er Grund til, at 
Justitsm inisteriet nu søger udfærdiget en Anordning vedrørende 
Tilsætning af Konserveringsstoffer til Næringsmidler, med et 
ubetinget Ja ; og det begrunder det nærm ere ved at sige, at 
Anvendelsen af Konserveringsstoffer tager til i den Grad, at 
det er nødvendigt nu, ogsaa af Hensyn til vort Ry i Udlandet, 
at der bliver grebet ind paa dette Omraade. Det bliver for 
langt at gaa nærm ere ind paa Betænkningen, saa jeg skal 
blot kort nævne, at Udvalget skelner mellem to Tilfælde; det 
siger, at det bør kun være tilladt at anvende saadanne Kon- 
serveringsstoffer, der, uden at være skadelige for Menneskenes 
Sundhed, form aar at bevare friske og sunde Varer fra at for
dærves indenfor et længere Tidsrum, medens det ubetinget 
mener, at Anvendelsen af Konserveringsstoffer bør forbydes, 
naar de enten kun kunne tjene til at give Varen et tilsyne
ladende friskt og godt Udseende, uden at den virkelig holder 
sig, eller naar de kunne anvendes til at give delvis fordærvede 
eller tarvelige Varer et bedre Udseende, end der tilkommer 
dem. Udvalget gennemgaar de forskellige Konserveringsstoffer, 
gør Rede for deres Betydning for Næringsmidlerne og kom
m er til det Hovedresultat, at der kun bliver følgende Kon
serveringsstoffer, som det kan tilraades at give Tilladelse til 
at anvende til Næringsmidler: Kogsalt, Produkter fra Træ 
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røgning, Salpeter, Sukker og Eddike sam t Orlean til Smør
farve. Udvalget gør opmærksom paa den Lovgivning, som 
fremmede Stater have paa dette Omraade eller paatænke at 
indføre, og mener, at det vilde være overordentlig heldigt, 
om Danmark nu ogsaa tog Bestemmelser paa dette Omraade. 
Selskabet sendte denne Betænkning over til Ministeriet og 
udtalte, at Selskabet kunde slutte sig til Udvalgets Betragt
ninger, og det h ar altsaa tilraadet Ministeriet, at Anvendelse 
af Konserveringsstoffer og Farvestoffer til Næringsmidler skal 
være forbudt, dog at det skal være tilladt at anvende Kog
salt, Produkter fra Trærøgning, Salpeter, Sukker og Eddike 
til Levnetsmidler, samt Orlean til Smørfarve, da det h a r vist 
sig, at Anvendelsen af disse Stoffer er af Betydning for at 
kunne hengemme Levnetsmidler i længere Tid, og at de ikke 
besidde sundhedsfarlige Egenskaber.

U k r u d t e t s  B e k æ m p e l s e .

Sekretær H e r t e l :  Spørgsmaalet om Forebyggelse af den 
Skade, der tilføjes Landbruget ved Ukrudtet, h ar gentagne 
Gange været fremme i Landhusholdningsselskabet, og det 
blev i Fjor paany optaget, foranlediget ved en Indstilling fra 
Statskonsulent K. H a n s e n .  Resultatet blev, at Selskabet 
henvendte sig til Statens Planteavlsudvalg, gjorde dette be
kendt med Selskabets Stilling til Sagen og bad det om dets 
Udtalelse. Fra Planteavlsudvalget h ar Selskabet derefter mod
taget en meget lang Betænkning, som i Hovedsagen gaar ud 
paa, at Udvalget er enigt med Selskabet i, at det ikke vilde 
være heldigt for Tiden at søge Lovforanstaltninger gennem
førte paa dette Omraade, idet der i Landbruget h a r vist sig 
afgjort Uvilje imod saadanne. Det fremhæves i Betænkningen, 
at hvad det særlig gælder om at have Opmærksomheden 
henvendt paa, er den Skade, som Ukrudtet kan forvolde 
Landbruget paa Statsbanernes og Privatbanernes T erræ n; og 
Planteavlsudvalget gør opmærksom paa, at det her vilde være 
meget ønskeligt, dels at der foretoges en rationel Bekæmpelse 
af Ukrudtet langs Jærnbanerne i saa vid Udstrækning som 
muligt, dels at Afhugning af Plantevæksten fandt Sted paa
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passende Tider, at der sørgedes for en hensigtsmæssig Muld
belægning overalt paa Skrænterne og de større F lader og 
endelig Besaaning med en passende Frøblanding; men Ud
valget mener, at det vilde være lidet heldigt at etablere et 
egentligt Tilsyn, f. Eks. fra Statskonsulenterne, Forsøgssta
tionerne eller andre udenfor Jærnbaneadm inistrationen staa- 
ende Personer. Man tilraader ved en Henvendelse fra Land
brugsm inisteriet til Trafikm inisteriet at søge at faa Jæ rnbane
adm inistrationen til selv at træffe de nødvendige Foranstalt
ninger til at modvirke Ukrudtet, saaledes, at de paagældende 
Institutioner eller Mænd, for saa vidt det ønskedes, kunde 
bistaa Jærnbaneadm inistrationen med faglige Raad og Vejled
ning. Der blev endvidere henvist til, at hvor der var Spørgs- 
maal om Nyanlæg, Anlæg af Snevolde eller Strækninger, hvor 
Omlægning skulde finde Sted, hvor Staten kunde gøre For
søg med Plantninger, burde det gøres; de lokale Landbofor
eninger kunde da være raadgivende lige saa vel som Stats
skovvæsenet og Hedeselskabet. Denne Betænkning behand
lede Selskabet i et Møde med Fællesforeningerne, og Resul
tatet blev, at baade disse og Landhusholdningsselskabet sendte 
Betænkningen til Landbrugsm inisteriet med Anmodning om, at 
det vilde lade Sagen gaa videre til Trafikministeriet.

B e s t e m m e l s e r  m. H. t. F o r h a n d l i n g  a f  F l ø d e .

Sekretær H e r t e l :  Denne Sag blev oprindelig rejst af 
Laboratoriet for Statens Undersøgelse af Levnetsmidler, der 
havde henledet Justitsm inisteriets Opmærksomhed paa Ønske
ligheden af, at der i de stedlige Sundhedsvedtægter blev op
taget Bestemmelser om Fedtprocenten i Fløde i Lighed med 
de i flere Vedtægter givne Forskrifter om Mælken. Justits
m inisteriet lod Sagen gaa til Landbrugsm inisteriet, der gav 
Landhusholdningsselskabet Lejlighed til at ytre sig. Selskabet 
h ar tilraadet, at der ikke blev fastsat detaillerede Kvalitets
klasser for Fløde; det vilde blive umuligt at kontrollere, da 
Flødens Indhold af Fedtstof kan veksle overordentlig m eget; 
ligeledes h ar Selskabet fraraadet, at der blev fastsat bestemte 
Priser for Fløde, rettende sig efter dens Kvalitet. Derimod
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h ar Selskabet kunnet tilraade, at der i de stedlige Sundheds
vedtægter optages Bestemmelser om, at Fløde, foruden som 
Piskefløde, skal kunne sælges som første og anden Klasses 
Fløde, saaledes, at kun Fløde med et Indhold  af m indst 13 
pCt. Fedt maa sælges som anden Klasses Fløde og med et 
Indhold af mindst 18 pCt. Fedt som første Klasses Fløde. 
Denne Indstilling er af Ministeriet taget til Følge, idet der 
under 24. Sept. d. A. er udgaaet en Bekendtgørelse, hvori Justits
m inisteriet henleder samtlige Kommunalbestyrelsers Opmærk
somhed paa det ønskelige i, at der i de stedlige Sundheds
vedtægter optages saadanne Bestemmelser m. H. t. Salg af 
Fløde.

Forslag fra Præsidiet.

V i r k s o m h e d s p l a n  f o r  A a r e t  1 9 0 7  — 1 908.
B u d g e t  f o r  A a r e t  1 9 0 7  — 1 908.

De n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  D’Hrr. ville paa Deres
Pladser finde omdelt det trykte Forslag til Virksomhedsplan 
for Aaret 1907— 1908. Dels h a r dette Forslag været Med
lemmerne i Hænde i 8 — 14 Dages Tid, og dels er der ikke 
foretaget nogen Forandring i Forslaget fra de tidligere Aar. 
Hvis det derfor ikke bliver forlangt, at hvert enkelt Punkt 
skal læses op, stilles Forslaget til Forhandling i sin Helhed.

Forpagter B u u s ,  C abbel: Det er jo en saare omfattende 
Virksomhed, som det høje Selskab udfolder i forskellige Ret
ninger til Fremme af Landbrugets Interesser. Det h ar givet 
mig Mod til i Høflighed og Æ rbødighed at henstille til Præ
sidiet, om der ikke paa Virksomhedsplanen kunde indføres 
et Punkt til, som skulde lyde saaledes: »Ved a t  b i d r a g e
t i l  F o r b e d r i n g  a f A r b  ej d e r  f o r h o l d e n e  i L a n d b r u g e t « .  
Jeg har tilladt mig at bede om Ordet for at fremføre dette, 
under Trykket af de vanskelige Forhold, vi i saa Henseende 
have ovre i Vestjylland. Jeg er en af dem, der er mest 
uheldigt stillet i den Retning; det er næsten Nødstilstand, 
der hersker ovre i V estjylland; det er næsten umuligt for os 
at faa vore Gaarde drevne paa en saadan Maade, at vi selv
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kunne være tilfredse dermed og klare de Udgifter, som vi 
skulle klare.

D en l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Der er altsaa stillet det 
Æ ndringsforslag, at der som nyt Punkt 15 paa Virksomheds
planen indsættes: »Ved at bidrage til Forbedring af Arbejder
forholdene i Landbruget«. Jeg skal m. H. t. dette Æ ndrings
forslag erklære, at Præsidiet ikke h ar noget imod at optage 
dette Punkt i Virksomhedsplanen.

Uden Forhandling og Afstemning v e d t o g e s  dette Æ n
dringsforslag, hvorefter den saaledes ændrede Virksomheds
plan ligeledes v e d t o g e s  uden særlig Afstemning.

D en  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  M. H. t. Budgetforslaget
gælder det samme, at det h ar været omdelt til Medlemmerne 
i god Tid, saa alle have haft Lejlighed til at gaa det igennem. 
Heller ikke her er der Forandringer af nogen som helst 
væsentlig finansiel Betydning i Forhold til det, som blev ved
taget i Fjor. Jeg vil derfor ogsaa her henstille, at vi ikke 
anvende den ret lange Tid, som dertil vilde udkræves, til at 
gennemgaa hver enkelt Post; men hvis nogen ønsker det, 
vil det selvfølgelig ske. (Ophold.) Da ingen ønsker det, 
kunne vi behandle Forslaget under ét. Forslaget balancerer 
med 92,498 Kr.

Uden Forhandling og Afstemning v e d t o g e s  Budgettet.
D en  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Hvis ingen yderligere ønsker 

at fremføre noget — hvortil Lejlighed nu gives — (Ophold) 
er Generalforsamlingen hævet.


